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اقتصادی

برگزاری اولین جلسه توسعه اقتصاد فن آور و نوآور

عصرآزادی / س�رویس اقتصادی:اولین جلسه »توسعه اقتصاد فن آور و نوآور« با 
حضور مدیران حوزه های فناوری استان در اتاق تبریز برگزار شد.

به گزارش عصرآزادی آنلاین به نقل از روابط عمومی اتاق تبریز، اولین جلس��ه » توس��عه 
اقتصاد فن آور، نوآور« به منظور ایجاد ارتباطی پایدار بین بخش خصوصی و حوزه های فناور 

استان در محل اتاق تبریز برگزار شد. 
در این جلس��ه عضویت ایران در »پیمان اقتصادی ش��انگهای« و ظرفیت های فناورانه آن 
و به��ره برداری از این فرصت توس��ط واعظی، رییس پارک علم و فناوری آذربایجان ش��رقی 
پیش��نهاد ش��د که پس از تبادل نظر و بررس��ی جوانب اجرائی آن، قرار بر پیگیری موضوع از 

طریق اتاق تبریز شد. 
 فلاح،  مش��اور اس��تاندار در حوزه فن��اوری نیز ضعف ارتباط دو طرف��ه میان صنعتگران و 
فناوران را بزرگترین چالش اقتصاد فناور و نوآور بیان کرده و ایجاد ارتباط »دوطرفه« و »سود 
آور«  میان بنگاه های صنعتی و بنگاه های فناور را یکی از مهم ترین ابزارهای توسعه تعامل 

میان صنعتگران و فناوران دانست.
بر این اس��اس پیشنهاد شد تیم هائی از سوی »بخش فناور« برای رصد و شناسائی چالش 
های صنعت به بخش های صنعتی اعزام و با اس��تقرار مس��تمر در محل، نسبت به شناسائی 
آسیب ها و تمهید راهکار برای آن ها اقدام کنند که با توجه به نقش اتاق به عنوان نهاد اصلی 

بخش خصوصی، پیشنهاد شد که این فرآیند با مدیریت و نظارت اتاق اجرائی شود.  
همچنین واعظی، رییس پارک علم و فناوری آذربایجان ش��رقی در این جلس��ه با توجه به 
محدودیت های مالی ش��رکت های فناور برای جذب س��رمایه پیشنهاد کرد که رویداد های 
س��رمایه گذاری برای ش��رکت های حوزه فناوری )مانن��د DEMO DAY( در اتاق برگزار 

شود.
گفتنی اس��ت این جلسه با حضور مشاور اس��تاندار آذربایجان شرقی در امور فناوری، نائب 

رییس اتاق تبریز و جمعی از مدیران و فعالان این عرصه برگزار شد.

صادرات حدود ۱۰۰ میلیون دلاری کفش و چرم 
مصنوعی در سال ۹۹

مس�وول اتحادیه کفاشان دست دوز تهران از صادرات حدود ۱۰۰ میلیون دلاری 
انواع کفش و چرم مصنوعی در سال گذشته خبر داد.

به گزارش ایرنا، "رسول شجری" در نشست خبری دهمین نمایشگاه بین المللی کفش، 
کیف، چرم و صنایع وابسته افزود: این میزان صادرات مشتمل بر ۷۶ میلیون دلار صادرات 

کفش و بین ۲۰ تا ۳۰ میلیون دلار صادرات چرم مصنوعی بوده است.
وی بیان داشت: اکنون محصولات ایرانی به کشورهای همسایه از جمله عراق، افغانستان، 
ترکیه و امارات، بعضی کش��ورهای آفریقایی، همچنین به تازگی برخی کش��ورهای اروپایی 

صادر می شود.
شجری، تولید سالیانه کفش در ایران را ۲۲۰ میلیون جفت و به عبارتی ۸۰۰ هزار جفت 
در روز برشمرد که اشتغال مستقیم نیم میلیون نفری را به دنبال داشته است و ادامه داد: 
این در حالی است که در سال های اخیر تولید و صادرات چرم مصنوعی نیز اشتغال بالایی 

را ایجاد کرده است.
وی خاطرنش��ان کرد: طی چند س��ال گذش��ته و پیش از اعمال تحریم ه��ا، عمده چرم 
مصنوعی وارداتی بود، اما در س��ال های اخیر این صنعت رشد بالایی داشته است و اکنون 
علاوه بر تامین نیاز داخل صادرات نیز داریم. به طوری که در گذشته "پلی یوتان" به عنوان 
یکی از مواد اولیه مورد نیاز تولید چرم مصنوعی تا س��الیانه ۵۰ هزار تن از چین و ایتالیا 

وارد می شد اما امروز در زمینه صادرات داریم.
مسوول اتحادیه کفاشان دست دوز تهران، به دهمین نمایشگاه بین المللی کیف، کفش، 
چرم و صنایع وابس��ته )MPEX۲۰۲۲( اشاره کرد که در روزهای بیست و یکم تا بیست 
و چهارم دی ماه در محل دائمی نمایش��گاه بین المللی تهران برگزار خواهد ش��د و گفت: 
در نمایشگاه امسال علاوه بر شرکت های داخلی، شرکت هایی از ایتالیا، چین و ترکیه نیز 
حضور خواهند داش��ت که در مقایس��ه با دوره پیشین نمایشگاه با ۲۰۰ درصد افزایش در 

متراژ )۱۵ هزار متر مربع( و شرکت کنندگان )۱۹۰ شرکت کننده( همراه شده است.
مشکلات صنعت کفش و چرم مصنوعی

در ادام��ه "محمدرض��ا داورپناه" عضو اتحادی��ه تولید کنن��دگان و صادرکنندگان چرم 
مصنوعی، افزود: صنعت کفش رتبه چهارم را از نظر اش��تغال زایی در کشور در اختیار دارد 
و برآورد می ش��ود تا بیش از ۵۰۰ هزار نفر به طور مستقیم در این صنعت مشغول به کار 
باشند. وی گفت: تحریم ها سبب شده که تغییرات عمده ای در این صنعت شاهد باشیم، به 
طوری که امروز دست کم ۹۹ درصد فروشگاه های برند، کالاهای ایرانی عرضه می کنند.

داورپناه با اش��اره به برخی از مش��کلات این صنعت، خاطرنشان کرد: با وجود تلاش های 
انجام ش��ده در مبارزه با قاچاق، اما هنوز محصولات قاچاق در س��طح بازار قابل مش��اهده 
است. وی از عدم تامین کافی مواد اولیه به خصوص از سوی پتروشیمی ها در بورس گلایه 
کرد و گفت: به نظر می رس��د پتروش��یمی ها عرضه و قیمت را در بورس کالا مهندس��ی 
می کنند. این مقام صنفی بیان  داش��ت: تصور بر این اس��ت که اگر پتروشیمی ها صادرات 
داشته باشند منجر به رشد می شود، اما باید گفت صادرات پتروشیمی ها خام فروشی است 
و اگر محصولات آنها به واحدهای پایین دس��تی برسد ارزش افزوده بیش از ۳۰۰ درصدی 
به دنبال خواهد داش��ت. وی تصریح کرد: هرچند نظر وزارت صنعت، معدن و تجارت این 
بوده که پتروش��یمی ها موظف به عرضه به اندازه تقاضای بازار باشند، اما باید گفت عرضه 
مواد اولیه پتروش��یمی مرتبط با صنعت کفش در بورس کم اس��ت. به گزارش ایرنا، توجه 
ویژه به تولید داخل از سوی دولت در صورت گشایش های سیاسی، افزایش احتمال قاچاق 
در صورت کاهش نرخ ارز، عدم اشتغال زایی با حقوق و دستمزد فعلی با وجود توان کافی 
برای ایجاد اش��تغال و دریافت مالیات بر مص��رف به جای مالیات بر ارزش افزوده از فعالان 
این صنایع، از جمله خواسته های فعالان صنعت کفش و چرم مصنوعی در این جلسه بود. 
در این جلسه عنوان شد که ۸۵ درصد تولید کفش داخلی سازی شده است و فقط برخی 
مواد پایه پلی یوتان از خارج از کش��ور تامین می ش��ود. همچنین ماشین آلات تولید چرم 

مصنوعی نیز تا ۹۵ درصد در داخل از سوی تولیدکنندگان داخلی تامین می شود.

رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

طرح دیپلماسی اقتصادی در دستور کار نمایندگان 
مجلس است

رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: نمایندگان مجلس 
طرح دیپلماسی اقتصادی را در دستور کار دارند.

ب��ه گ��زارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، "عزت اله اکبری تالار پش��تی" افزود: طرح دو 
فوریتی عدم پلمپ واحدهای تولیدی بسیاری از مشکلات مربوط به راکدشدن واحدها را حل 

می کند، این طرح از امنیت سرمایه گذاری دفاع می کند.
وی با بیان اینکه دولت سیزدهم همکاری و هم افزایی خوبی برای تصویب طرح دو فوریتی 
عدم تعطیلی و پلمپ واحدهای تولیدی داشته است، تصریح کرد: در مجلس شورای اسلامی 
مدل های ارائه خدمات به تولیدکنندگان، صنعتگران و معدن کاران را تغییر خواهیم داد و به 

روز خواهیم کرد و نوع نگاه ها را باید تغییر داد.
رییس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: نگاه تامین مالی زنجیره ای یک نگاه مدرن 

است که باید عملیاتی شود.
اکبری تالار پشتی اضافه کرد: هر مسوولی در جایگاه خود وظیفه دارد که مشکلات مربوطه 
را حل و فصل کند، وزیر صمت با مدیریت جهادی برای حل مشکلات وارد عمل شود، ما نیز 

در مجلس همراهی می کنیم.
وی با بیان اینکه معادن و اکتشافات ظرفیت های عظیمی دارد، اضافه کرد: مجلس شورای 
اسلامی در حوزه های مرتبط با بخش صمت از جمله حمایت از بخش معادن و فرآوری مواد 

آماده همکاری است.

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان 
پوشاک گفت: کالای قاچاق زمانی که با قیمت 
پایین تر از مش�ابه داخلی عرضه شود، به بازار 
آسیب بیشتر می زند که در حال حاضر حداقل 
۳۰ ت�ا ۴۰ درصد ارزان تر از قیمت تمام ش�ده 

کالای داخلی وارد می شود.
ابوالقاس��م ش��یرازی در گفت وگو با ایسنا، یکی از 
مشکلات صنعت پوشاک را تامین مواد اولیه عنوان 
ک��رد و گفت: درباره پارچه های تخ��ت که در انواع 
لباس های پارچه ای از آن استفاده می شود، با وجود 
تحولات و به روززس��انی در صنعت نس��اجی، ۱۰۰ 
درصد نیاز کش��ور در داخل تامین نمی شود. اما در 
مورد پارچه های گردباف نیازی به واردات نیس��ت. 

البته بخش عمده ای از پنبه وارد می شود.
ام��ا به گفته وی همچنان در بازار با کمبود پارچه 
گردباف مواجه هس��تیم ک��ه به معن��ی ناتوانی در 
تامین نیس��ت بلکه علت آن افزایش قیمت اس��ت. 
کارخانجات نس��اجی عل��ت این افزای��ش قیمت را 
گران شدن پنبه و س��ایر هزینه های تکوین پنبه تا 

ریسندگی عنوان کرده اند.
رئی��س اتحادی��ه تولیدکنندگان و فروش��ندگان 
پوش��اک با بیان اینکه نباید ش��اهد افزایش قیمت 
مداوم در مواد اولیه داخلی باش��یم، تصریح کرد: در 
مورد پارچه های تخت وزارت صمت باید برای مدت 
محدودی بدون قید و ش��رط ورود پارچه، پنبه و نخ 
را از انحصار خارج کند تا هر کسی بتواند با ارز آزاد 
آن را وارد کند. چرا که صنعت پوش��اک نس��بت به 

نساجی ارجحیت دارد و مستقل از آن است.
چرا دستفروشی در پوشاک زیاد است؟

شیرازی با بیان اینکه دلیل افزایش قیمت پوشاک 

در حال حاضر نیز مربوط به قیمت مواد اولیه است، 
اظهار کرد: تولید کنندگان پوش��اک هر س��ه ماه و 
اخی��راً هر روز پارچه را ب��ا قیمت متفاوت می خرند. 
بنابراین لازم است بر این بازار نظارت شود تا تولید 
کننده در قیمت مواد اولیه ثبات داش��ته باش��د. از 
طرف دیگر کشش بازار هم باید در نظر گرفته شود. 
در ح��ال حاضر مصرف کننده دیگ��ر تحمل گرانی 
را ن��دارد و بازار با رکود مواجه می ش��ود. ادامه این 
وضعیت هم به ضرر مصرف کننده و هم تولید کننده 
اس��ت که کالاها روی دستشان می ماند و تبدیل به 
کالای استوک می ش��ود و علت پدیده دستفروشی 
و بساط گس��تری در خیابان های تهران هم همین 

شرایط است.
ب��ه گفته وی در صنای��ع دیگر مد و فصل اهمیت 
ن��دارد و طی س��الهای بعد ب��ا ت��ورم، قیمت آن ها 
افزای��ش هم می یابد، اما در حوزه پوش��اک به دلیل 
تابعی��ت از فص��ل و مد، اگر کالا فروخته نش��ود به 
بساطی ها سرریز می شود. همین شرایط باعث شده 
در یک سال گذشته تولیدکنندگان در همان ابتدای 
فصل ف��روش فوق العاده بگذرن��د و کالا را با قیمت 
تمام ش��ده v یا ۱۰ ت��ا ۲۰ درصد ارزان تر از قیمت 

واقعی فروش، ارائه کنند.
ش��یرازی با بیان اینکه اش��تغال بخش پوش��اک 
خیلی بیش��تر از نساجی اس��ت، گفت: در حوزه نخ 

و پنب��ه انحص��ار وجود دارد که باید برطرف ش��ود. 
همچنی��ن موانع تولید پوش��اک باید شناس��ایی و 
بس��ته های حمایتی از جمله معافیت مالیاتی موقت 

تعریف شود.
واردات قاچاق ۳۰ تا ۴۰ درصد ارزان تر از تولید

وی در ادامه با اشاره به "هجوم پوشاک قاچاق" به 
بازار، گفت: ارزانی پوش��اک برای این صنعت مهلک 
اس��ت. از طرف دیگر تولیدکننده با تامین س��خت 
و گ��ران مواد اولیه مواجه اس��ت. در این میان باید 

تامین زندگی کارگران هم مدنظر قرار گیرد.
رئی��س اتحادی��ه تولیدکنندگان و فروش��ندگان 
پوش��اک در ادامه با اشاره به اش��تغالزایی، ارزآوری 
و ارزش افزوده بالا در صنعت پوش��اک، گفت: سهم 
قاچاق از بازار پوش��اک را باید ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز اع��لام کند، اما به طور کلی کالای قاچاق 
زمانی که با قیمت پایین تر از مش��ابه داخلی عرضه 
شود، به بازار آسیب بیشتر می زند که در حال حاضر 
حداقل ۳۰ تا ۴۰ درصد ارزان تر از قیمت تمام شده 

کالای داخلی وارد می شود.
ش��یرازی با بیان اینکه مبارزه با قاچاق در سطح 
عرضه کافی نیس��ت، تصریح کرد: در این زمینه نیاز 
به فرهنگ سازی و فراهم کردن شرایط مساعد برای 
تولید است. همچنین بررسی وضعیت مبادی ورودی 
و قوانین گمرکی، کم هزینه تر از سطح عرضه است. 
چ��را که ضبط و جریم��ه مغازه ها ب��ه خانواده های 
متعدد لطم��ه می زند. اما در ص��ورت فراهم کردن 
بستر مناس��ب تولید و قانون گذاری های مناسب و 
برخورد در مب��ادی ورودی، می توان به جای صدها 
عرضه کنن��ده، ب��ا چن��د قاچاقچی بزرگ پوش��اک 

برخورد کرد.

یک کارش�ناس بازار مس�کن با بی�ان اینکه هزینه های س�اخت 
می تواند با صنعتی س�ازی و اس�تفاده از تکنولوژی روز کاهش پیدا 
کن�د گفت: صفر تا صد مدیریت پروژه اکباتان در دهه ۴۰ شمس�ی 
بر عهده س�ازندگان داخلی بود که ب�ا در اختیار گرفتن کارخانجات 
مرتبط، هزینه های واس�طه گری در ب�ازار را حذف کردند و خانه ها با 

قیمت مناسبی احداث شد.
ابوالحس��ن میرعمادی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: هزینه های ساخت 
مسکن در شهر تهران حدودا بین ۲۰ تا ۱۲۰ میلیون تومان در هر متر مربع 
است که ۴۰ درصد مربوط به زمین، ۴۰ درصد هزینه های مصالح و ساخت، 
۱۰ درصد خدمات مهندس��ی و دس��تمزد و ۱۰ درصد عوارض شهرداری و 
تاسیسات شهری می شود. وی افزود: از طریق نظام ساخت و ساز سنتی فعلی 
نمی توان نسبت به کاهش قیمت ساختمان امیدوار بود. تنها راه کاهش قیمت 
مسکن، سری سازی و صنعتی سازی است که تجربه آن را در ایران داشته ایم. 
حتی در حال حاضر انبوه سازان ایرانی در کشورهای دیگر مثل ونزوئلا در حال 
اجرای پروژه های بزرگ صنعتی سازی هستند اما در کشور خودمان به دلیل 
نبود سیاست گذاری و برنامه ریزی مناسب از این مدل کمتر استفاده می شود. 
این کارشناس بازار مسکن، حذف یا کاهش قیمت زمین و کاهش مدت زمان 
اجرای پروژه را در کنترل هزینه های س��اخت مس��کن موثر دانست و گفت: 

دولت می تواند زمینهای خود را به صورت فروش اقس��اطی طولانی مدت در 
اختیار سازندگان قرار دهد. سیستم ساخت نیز باید صنعتی و نیمه صنعتی 
شود که تا مدت زمان اجرای پروژه کاهش پیدا کند و هزینه دستمزد پایین 
بیاید. در حال حاضر نیمی از هزینه هایی که سازندگان برای دستمزد پرداخت 

می کنند هدر می رود و در واقع هزینه های غیرمفید است.
میرعمادی با اش��اره طرح س��اخت ش��هرک اکباتان در دهه ۴۰ شمسی 
خاطرنش��ان کرد: تمام مدیریت اجرای پ��روژه اکباتان بر عهده ایرانی ها بود. 
آن زمان برای کاهش هزینه ها صفر تا صد پروژه توس��ط ش��رکت س��ازنده 

مدیریت شد؛ بدین صورت که شرکت سازنده با در اختیار گرفتن خط تولید 
کارخانجات، هزینه های واس��طه گری مصالح ساختمانی را حذف کرد. یادم 
می آید که درب و پنجره را شرکت سازنده در کارگاههای خودش می ساخت 
یا مثلا برای موکت واحدها یک کارخانه را خریداری کردند که هزینه موکت 
۵۰ درص��د پایین آمد. حتی واحدها را مبله تحویل می دادند؛ با مبلهایی که 
خودشان ساخته بودند. خرید کارخانجات مرتبط برای انبوه ساز به صرفه بود؛ 

چون پروژه در مقیاس بزرگی تعریف شد.
وی کاه��ش هزینه عوارض ش��هرداری را از دیگر راهکارهای پایین آمدن 
قیمت ساخت دانست و گفت: در حال حاضر بخش قابل توجهی از نقدینگی 
سازندگان را دس��تگاههای خدماتی دریافت می کنند که هزینه های آن به 
خریدار نهایی تحمیل می شود. از طرف دیگر نوسانات اقتصادی تاثیر منفی 
روی بازار ساخت و ساز دارد. صبح که بیدار می شویم می بینیم قیمت برخی 

نهاده های ساختمانی گران شده است.
این کارش��ناس بازار مسکن با بیان اینکه بخش ساختمان پیشران اقتصاد 
است تاکید کرد: بالغ بر ۱۲۰۰ حرفه و صنعت با بخش مسکن مرتبط هستند 
که تحرک مس��کن می تواند به رونق اقتصادی و افزایش اشتغال منجر شود. 
قیمت مس��کن نیز می تواند کاهش پیدا کند؛ به شرطی که سیاست گذاری 

اصولی صورت گیرد و صنعتی سازی اجرا شود.

قیمت مسکن می تواند کاهش پیدا کند

رییس کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران اظهار داشت: 
اگر م�ا به پیمان ه�ای تجاری بپیوندی�م اما خ�ود را پایبند قوانین 
بین المللی نکنیم، منافع چندانی برای کشور نخواهد داشت. بنابراین 
بای�د از این حالت جزیره ای خ�ارج و به دهکده جهانی بپیوندیم که 

بتوانیم از منافع آن استفاده کنیم.
فریال مس��توفی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در مورد ش��روع به 
کار موافقت نامه مش��ارکت اقتصادی جامع منطق��ه ای )RCEP( و موانع و 
چالش های حضور ایران در آن اظهار کرد: ۱۵ کش��ور منطقه جنوب شرقی 
آس��یا که بیش از ۲ میلیارد نفر جمعیت و ۲.۵ تریلیون دلار تولید ناخالص 
داخلی دارند که می توان گفت یک س��وم جمعیت جهان به اضافه یک سوم 
تولید ناخالص جهان را ش��امل می شوند برای پیمان RCEP جمع شده اند. 
بنابراین این پیمان در مقایسه با دیگر پیمان ها بزرگترین منطقه آزاد تجاری 
جهان را تشکیل می دهد و پیوستن به این پیمان اقدامی بسیاری سرنوشت ساز 
و پس��ندیده به خص��وص در روند آینده اقتص��اد در جهان و تجارت جهانی 
محسوب می شود. وی افزود: به نظر می رسد روند اقتصاد جهان در حال تحول 
بوده و به سمت آسیا و اقیانوسیه متمایل می شود. موضوع این پیمان اولین 
بار توسط اندونزی مطرح شد. کشورهای مختلفی از جمله هند به این پیمان 
پیوستند اما هند انصراف داد که علت آن تاثیرات نامطلوب تعرفه های پایین 
برای تولیدکنندگان محلی و همچنین سود بیشتر چین از آن بوده است. وقتی 
تعرفه ها برداشته می شود تولیدکنندگان داخلی وارد رقابت بیشتری می شوند. 

از طرف دیگر چین از نظر قیمت و حجم تولیدات بس��یار قوی تر است، هند 
احساس کرد که این پیمان می تواند فشار زیادی را به تولیدکنندگان داخلی 
وارد کند و آنها نتوانند با تولیدکنندگان چینی بدون تعرفه رقابت کنند. هند 
به همین دلیل از این پیمان انصراف داد. کشورهایی مانند ژاپن دائما در حال 

مذاکره با هند هستند که به طریقی به پیمان بازگردد.
مستوفی گفت: RCEP بزرگترین پیمان منطقه آزاد تجاری ایجاد کرده که 
ترکیب متنوعی از کشورهای آسیا و اقیانوسیه در آن حضور دارند. کشورهای 
توسعه یافته ای مانند ژاپن و کره جنوبی و همچنین کشورهای درحال توسعه 
مانند اندونزی، ویتنام و تایلند و کشورهای توسعه نیافته مانند میانمار، لائوس 

و کامبوج در کنار هم هستند. مجموع تجارت این ۱۵ کشور با هم در سال 
۲۰۱9 بیش از ۲ تریلیون دلار و مجموع تجارت جهانی آنها حدود 7 تریلیون 
دلار بوده که حدود یک س��وم از کل تجارت جهانی اس��ت. پس اهداف این 
پیمان تش��کیل یک منطقه آزاد تجاری از طریق کاهش تعرفه های تجاری 
بین اعضا و سرمایه گذاری برای کمک به اقتصادهای درحال ظهور و همچنین 
بهبود و تقویت مناسبات اس��تراتژیک با یکدیگر بوده است. وی اضافه کرد: 
کاهش تعرفه ها برای محصولات صنعتی و کش��اورزی است و دو بازه زمانی 
ش��امل یک بازه کوتاه مدت ۲ س��اله و ۲۰ ساله می شود. برنامه این است که 
ظرف ۲۰ س��ال تعرفه ها را تا حدود 9۰ درصد بین اعضا کاهش دهند. نکته 
مهم یکسان سازی قوانین است یعنی قوانین جدیدی به وجود می آید که یکی 
از مهم ترین آنها این است که قوانین مبدا باید یکسان سازی شوند. این قانون 
باعث می شود که کانون زنجیره های تامین منطقی جهانی برای شرکت های 
کش��ورهای عضو آسان تر ش��ود. بنابراین علاوه برکاهش هزینه ها و کاهش 
زمان صادرات به جذب س��رمایه گذاری مستقیم خارجی هم کمک می کند. 
منافع دیگری مانند به اشتراک گذاشتن اطلاعات، سهیل تجارت، روان سازی 
همکاری های تجاری، هموارسازی قوانین بین المللی برای تجارت الکترونیکی 
هم دارد. رییس کمیسیون پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران با اشاره به موانع 
ایران برای پیوستن به این پیمان تصریح کرد: کشور ما اگر بتواند به هر یک از 
این پیمان های بین المللی و منطقه ای پیوندد مسلما برای کشور منافعی دارد 

اما پیوستن به این پیمان یا دیگر پیمان موانعی دارد. 

تشریح جزییات آغاز بکار بزرگترین پیمان تجارت آزاد جهان

قاچاق ارزان شد، تولید گران

 آزاد شدن تجارت ایران با روسیه
سرعت می گیرد

دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان:

قیمت هر پاکت سیمان به زیر ۲۵ هزار تومان رسید
رئیس سازمان توسعه تجارت می گوید که باید مقدمات لازم 
برای سرعت گرفتن فرایند تجارت آزاد میان ایران و اوراسیا 

در دستور کار قرار بگیرد.
به گزارش ایسنا، از ابتدای آبان سال ۱۳9۸، ایران عضویت آزمایشی 
خود را در اتحادیه اقتصادی اوراسیا آغاز کرده و این فرایند سه سال 
ادامه خواهد داش��ت. بر اساس توافقات دو جانبه، پس از این مدت، 
ایران و اوراسیا درباره عضویت دائم تصمیم گیری خواهند کرد و البته 
افزایش همکاری تا سطح تجارت آزاد را نیز بررسی می کنند. در حال 
حاضر تجارت ایران و اوراسیا بر اساس تعرفه ترجیحی در برخی کالاها 
انجام می شود. بررسی ها نشان می دهد که با وجود کاهش نسبی سطح تجارت در سال گذشته تحت تاثیر شیوع 
ویروس کرونا، تجارت مشترک ایران و اوراسیا روندی مثبت داشته است. جدای از آن تراز تجاری ایران در معامله 
با کشورهای عضو این اتحادیه نیز جز روسیه با دیگر اعضا مثبت بوده است اما با توجه به بالا بودن میزان واردات از 
روسیه تراز تجاری کل منفی شده است. ایران در ماه های گذشته بارها از لزوم نهایی شدن فرایند تجارت آزاد میان 
دو طرف خبر داده که با توجه به بزرگی بازار و حجم معاملات، احتمالا بر روابط اقتصادی ایران و روسیه تاثیر جدی 
خواهد گذاشت. علی رضا پیمان پاک – رئیس سازمان توسعه تجارت – با تاکید بر لزوم افزایش سطح همکاری ها 

میان ایران و اوراسیا، از لزوم تسریع در پیگیری امضای موافقتنامه تجارت آزاد میان دو طرف سخن گفته است.
وی با اشاره به زمینه های توسعه تجارت با اوراسیا به عنوان یک بازار دارای پتانسیل بالا برای کشورمان، خواهان 
همکاری همه دستگاه ها به ویژه وزارت جهاد کشاورزی به دلیل اینکه عمده صادرات ایران در این بخش به اوراسیا 
انجام می ش��ود، ش��د.  معاون وزیر صمت با اشاره به الزامات یک موافقت نامه تجارت آزاد، به همراهی کامل بخش 

صنعت وزارت صمت در این خصوص اشاره کرده و بر شمول بیشتر کالاها در موافقت نامه تجارت آزاد تاکید کرد.
پیمان پاک همچنین در خصوص همکاری ها به ویژه در حوزه بانکی و تبادلات مالی، با بیان اینکه زمینه های این 
همکاری کاملاً فراهم اس��ت، ابراز امیدواری کرد در دوره جدید بانک مرکزی همراهی بیشتری را در این زمینه به 

عمل آورد.
بر اساس گزارش سازمان توسعه تجارت، وی با اشاره به سفر قریب الوقوع رئیس جمهوری به فدراسیون روسیه، 

یکی از موضوعات مهم مورد بحث طرفین را پیگیری جدی موافقت نامه تجاری ایران و اوراسیا عنوان کرد.

دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان ضمن اشاره به 
تعادل و ثبات موجود در تنظیم بازار و قیمت های سیمانی اعلام 
کرد که در حال حاضر قیمت هر پاکت سیمان در بورس کالا به 

زیر ۲۵ هزار تومان رسیده است.
به گزارش ش��اتا، عبدالرضا شیخان ضمن اعلام خبر ایجاد ثبات و 
تعادل در بازار س��یمان، اظهار کرد: پس از التهابات تابستانی ناشی از 
قطعی برق و کاهش تولید و عرضه سیمان و در نهایت افزایش قیمت ها 
در این بازار، برنامه های وزارت صنعت، معدن و تجارت در جهت رفع 
موان��ع تولید و حل مش��کلات این بخش منجر به کاهش قیمت ها و 

تعادل در بازار سیمان شد. دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان خاطرنشان کرد: در شرایط فعلی با توجه به 
تأمین سوخت کارخانه های سیمانی و افزایش تولید و عرضه نسبت به تقاضا، مشکل خاصی در تنظیم بازار این محصول 
وجود ندارد. تعادل و ثبات قیمت ها در بازار سیمان در صورت تأمین سوخت و برق پایدار، ادامه خواهد داشت. وی ضمن 
تشریح میزان عرضه و تقاضای فعلی در بورس کالا، گفت: قیمت یک تن سیمان پاکتی در بورس کالا ۴۸۰ هزار تومان 
اس��ت که قیمت هر پاکت س��یمان را در محدوده زیر ۲۵ هزار تومان قرار می دهد. لازم به یادآوری است که در تیرماه 
امسال، به دنبال کاهش 9۰ درصدی برق صنایع به ویژه سیمانی ها و فولادی ها، قیمت سیمان در تهران به پاکتی 7۰ 
هزار تومان رسید. این در حالی بود که شنیده می شد در برخی شهرستان ها سیمان به ۱۰۰ هزار تومان هم رسید و 
حتی برخی سازندگان از نرخ ۱۲۰ هزار تومان برای هر پاکت در مناطق جنوبی کشور خبر می دادند که منجر به تعطیلی 
بسیاری از کارگاه های ساختمانی نیز شد. پس از آنکه نایب رئیس مجلس شورای اسلامی افزایش غیر متعارف و چندین 
برابر قیمت تمام شده سیمان را قصور وزارت صمت در کنترل قیمت دانست، وزیر صنعت، معدن و تجارت و معاون وقت 
امور معادن و صنایع معدنی وزارتخانه مذکور )اسدالله کشاورز( طی چند نوبت قول کاهش قیمت ها را می دادند. در نهایت 
اواخر شهریور ماه امسال وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که با اجرای برنامه سه ماهه، قیمت سیمان متعادل شده 
و در بازار نسبت به هفته های گذشته )نیمه اول شهریور ماه( باز هم کمتر شده و قیمت سیمان به صورت پاکتی به زیر 
۲۵ هزار تومان رسیده است. همچنین قیمت سیمان فله هم حدود ۱۸ هزار تومان ارزان تر شده است؛ این ادعا در حالی 
مطرح شد که رصد بازار نشان می داد قیمت سیمان کف بازار به قیمت های اعلامی نرسیده بود و هر پاکت سیمان حدود 

۳۱ تا ۳۳ هزار تومان به ازای هر پاکت و سیمان فله هم حدود ۵۰۰ تومان درب کارخانه قیمت داشت.  


